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 الرتبة العلمية والتخصص الصفة الاسم 

 أستاذ بجامعة الأمير سطام بن عبدالعزيز رئيس هيئة التحرير مشرف بن أحمد الزهرانيد.  أ.

 بجامعة الأمير سطام بن عبدالعزيز محاضر التحريرمدير  بن يحيى الجنيديوائل 

أستاذ بجامعة الأمير سطام بن عبدالعزيزد. عمر أبو المجد النعيمي أ.

 أستاذ بجامعة الإمام محمد بن سعود الإسلامية العزيز بن صالح العمارعبد د. أ.

 أستاذ بجامعة الإمام محمد بن سعود الإسلامية د. جميل بن عبدالمحسن الخلف أ.

 أستاذ بجامعة الملك سعود الرحمن بن معاضة الشهريعبد د. أ.

 سعودأستاذ بجامعة الملك  سماء بنت سليمان السويلمأد.  أ.

 العزيزعبد أستاذ بجامعة الملك العزيز الصيدلانيعبد أ. د. خديجة بنت

 أستاذ مشارك بجامعة الأمير سطام بن عبدالعزيز العزيز الجريويعبد د. عبدالرحمن بن

 أستاذ مشارك بجامعة الأمير سطام بن عبدالعزيز د. مسفر بن محماس الكبيري

 بجامعة الإمام محمد بن سعود الإسلامية أستاذ مشارك د. ناصر بن محمد العشوان

الدولةالاسمم

السعوديةد. سعد بن ناصر الشثري أ. 1

السعوديةد. سعد بن تركي الخثلان أ. 2

 الكويت د. طارق بن محمد الطواري أ. 3

 مصر د. أحمد سعد الخطيب أ. 4

 الأردن د. سمير شريف استيتية أ. 5

 السودان د. جمال نور الدين إدريس أ. 6

 العراق د. غانم  قدوري الحمد أ. 7

 ألمانيا د. عمر يوسف حمدان أ. 8

 المغرب الرزاق بن اسماعيل هرماسعبد د. أ. 9

 اليمن الوهاب بن لطف الدليميعبد د. أ. 11
 

 sattamjournal@psau.edu.saجميع المراسلات توجه إلى البريد الالكتروني  

 3961/1443،  رقم الإيداع 7278 – 1658( issnم، جامعة الأمير سطام بن عبدالعزيز، ردمد )2121هـ/1442

بجامعة الأمير سطام بن عبدالعزيز، ولا يسمح  الشرعية واللغة العربيةجميع الحقوق محفوظة لمجلة العلوم 

بإعادة طباعة أي جزء من المجلة، أو نسخه، أو إدخاله في أي نظام حفظ معلومات دون الحصول على موافقة 

 كتابية من رئيسة هيئة التحرير.

mailto:sattamjournal@psau.edu.sa
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 التعريف بالمجلة

  الرؤية:
  أن تكون خيار الباحثين الأول لنشر بحوثهم في العلوم الشرعية واللغة العربية.

 

  الرسالة:
نشر البحوث المحكمة في العلوم الشرعية واللغة العربية مع الالتزام بالمعايير المهنية 

  في النشر. العالمية 

 

  الأهداف:
خلال  المشاركة في خدمة النشر العلمي المتخصص في العلوم الشرعية واللغة العربية من  .1

  نشر البحوث المحكمة والدراسات الرصينة.

العربية من خلال اللغة الدراسات الإسلامية و فيلمية للباحثين تحقيق إضافة ع .2

  المجلة. محتوى 

الشرعية  فتح نافذة جديدة للباحثين محليًا وعالميًا لنشر بحوثهم في التخصصات العلمية  .3

  والعربية.
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Introduction to Journal of Islamic Sciences and Arabic Language at 

Prince Sattam Bin Abdulaziz University 

‎Vision: 
To be the first choice for researchers to publish their research ‎in 

Islamic Studies and Arabic language.‎ 

‎Mission: 

Publishing peer-reviewed research in Islamic Studies and ‎Arabic 

language while adhering to international professional ‎standards in 

publishing.‎ 

‎Objectives: 

‎1.  Participation in the scientific publishing service ‎specializing in Islamic 

Studies and Arabic language through ‎the publication of peer-reviewed 

research and rigorous ‎studies.‎ 

‎2.  Achieving scientific addition of researchers in Islamic and ‎Arab studies 

through the Journal's content.‎ 

‎3.  Opening a new window for researchers locally and globally ‎to publish 

their research into Islamic and Arab scientific ‎disciplines. 
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 قواعد وتعليمات النشر في المجلة

  أولًا: طبيعة المواد المنشورة:
تهدف المجلة إلى إتاحة الفرصة للباحثين في جميع بلدان العالم لنشر إنتاجهم العلمي في  

مجالات العلوم الشرعية واللغة العربية؛ الذي تتوافر فيه الأصالة والجدة، وأخلاقيات البحث 

 العلمي، والمنهجية العلمية.

وتقوم المجلة بنشر المواد التي لم يسبق نشرها باللغة العربية، وتقبل المواد في أي الفئات  

التالية: البحوث الأصيلة، والمراجعات العلمية، ومستخلصات الرسائل العلمية، وتقارير 

 المؤتمرات والندوات، ولا تقبل البحوث المعدة بواسطة الذكاء الصناعي.

 ‎:‎ثانيًا: ضوابط النشر
 .‎أن يكون البحث متسمًً بالأصالة، سليم التوجه، خاليًا من المخالفات العقدية والفكرية .1

 .‎ألا يكون البحث مستلاا من رسالة نال بها الباحث درجة علمية .2

 ألا يكون البحث قد سبق نشره. .3

 يتعلق ، شاملة كل ما ‎ (A4) ( صفحةً، مقاس44البحث )ألا تتجاوز عدد صفحات  .4

( صفحة، على أن يلتزم الباحث بوضع بحثه في قالب المجلة 22بالبحث، ولا يقل عن )

 المرفوع على موقعها.

 ‎:‎ ( نسخ من بحثه، وهي كالتالي4يرفق الباحث عدد ) .2

  (word)نسخة من البحث فيها بيانات الباحث كاملة بصيغة . أ

 ‎ (pdf)نسخة من البحث فيها بيانات الباحث كاملة بصيغة . ب

 (word) نسخة من البحث خالية من كل ما يدل على الباحث بصيغة  . ت

 ‎‎(pdf)نسخة من البحث خالية من كل ما يدل على الباحث بصيغة  . ث
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 .يقوم الباحث بتعبئة التعهد الخاص بقبول بحثه للتحكيم بعد موافقة هيئة التحرير .6

 ‎مفردًاسم( من كل الاتجاهات الأربعة، ويكون التباعد 3هوامش الصفحة تكون ) .7

( 14  (، وبحجم )18للغة العربية، بحجم )‎ (Traditional Arabic) ‎يستخدم خط .8

 .( للجداول والأشكال11للحاشية، وبحجم )

( 14وبحجم ) (، 12للغة الانجليزية، بحجم )‎ (Times New Roman) ‎يستخدم خط .9

  ‎ للحاشية والجداول والأشكال.

14. ‎لطباعة المصحف  الإلكتروني لمجمع الملك فهد  تكتب الآيات القرآنية وفق المصحف

د16الشريف بحجم )  .( بلون عادي غير مسوَّ

11. ‎.أن يعتني الباحث بسلامة البحث من الأخطاء اللغوية والنحوية 

 ‎:ثالثاً: كتابة المستخلص
 ‎:‎تية على الباحث أن يكتب مستخلصًا لبحثه يحتوي على العناصر الآ

  ‎.موضوع البحث .1

 .أهداف البحث .2

3. ‎منهج البحث. 

  ‎.أهم النتائج بدون تيعداد .4

  ‎.أهم التوصةات بدون تيعداد .5

6. ‎.الكلمًت المفتاحية 

7. ‎( كلمة.244يجب ألا تزيد كلمًت المستخلص عن ) ‎  

8. ‎.ترجمة المستخلص للغة الإنجليزية من مركز معتمد مع إرفاق ما يثبت الترجمة 

 ‎:‎رابعًا: كتابة البحث
 ‎:‎)منهج البحث العلمي( كالتاليينظم الباحث بحثه وفق مقتضيات 
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كتابة مقدمة تحتوي على: )موضوع البحث، مشكلته، حدوده، أهدافه،  .1

 .‎إجراءاته، وخطة البحث( منهجه، 

2. ‎.بيان الدراسات السابقة إن وجدت‎  

3. ‎.تقسيم البحث إلى أقسام وفق خطة البحث بحيث تكون مترابطة 

الكتاب، شهرة المؤلف،  كتابة الحاشية السفلية يكون بذكر الآتي: )اسم .4

الصفحة( حسب المنهج العلمي المعمول به في توثيق الدراسات الشرعية  الجزء/ 

 والعربية.

 ‎ (8 /777.)‎مثال: مجموع الفتاوى، ابن تيمية

أما الآيات القرآنية فيشار إليها في المتن فقط بذكر اسم السورة يتبعه نقطتان ثم رقم 

 [.172معكوفتين هكذا ]البقرة: وتكون بين قوسين  الآية، 

 ‎:‎يوثق الباحث المراجع في نهاية بحثه حسب النظام الآتي .2

 إذا كان المرجع كتابًا: . أ

 فالطبعة، – وجد إن –اسم الكتاب، فشهرة المؤلف، فاسمه الأول، فاسم المحقق 

 .النشر فسنة الناشر، فاسم النشر،  فمكان

محمد بن عيسى، تحقيق: احمد شاكر، مثال: الجامع الصحيح، الترمذي، أبو عيسى 

 ‎.‎م 2444بيروت، دار إحياء التراث العربي،  ، 2ط: 

  إذا كان المرجع رسالة علمية لم تطبع: . ب

عنوان الرسالة، فالاسم الأخير، فالاسم الأول والأسمًء الأخرى، فنوع الرسالة 

 ‎.‎دكتوراه(، فالمكان، فالكلية، فالجامعة، فالسنة )ماجستير/ 

مثال: الأحكام العقدية المتعلقة بالإكراه، الجنيدي، وائل يحيى، رسالة ماجستير، 
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 ‎ .‎ه 1437كلية أصول الدين، جامعة الإمام محمد بن سعود الإسلامية،  السعودية، 

 : ‎إذا كان المرجع مقالًا في دورية . ت

 عنوان المقال، فالاسم الأخير للمؤلف، فالاسم الأول والأسمًء الأخرى، فاسم

فالمكان، فرقم المجلد أو العدد، فسنة النشر، فالصفحة من ص: ... إلى  الدورية، 

 ‎: ...‎ص

دراسة تحليلية، الظفيري، تركي  "اليوتيوب  "مثال: الاستغاثة الشرعية والبدعية في 

 ‎ .‎ 184 -122،  ـه1437(، 1مجلة جامعة الأمير سطام بن عبدالعزيز، م ) خالد، 

6.  ‎ بعض الاختصارات التي لا يوجد لها بيانات في المرجع، يراعي الباحث ذكر

 ‎:‎كالتالي وهي 

 )د. م( بدون مكان النشر.  . أ

 )د. ن( بدون اسم الناشر.  . ب

 )د. ط( بدون رقم الطبعة.  . ت

 .‎)د. ت( بدون تاريخ النشر . ث

 ‎:‎خامسًا: متطلبات عامة
تعبئة  الإلكتروني معرفع البحث على الموقع الرسمي للمجلة وإرساله كذلك إلى بريدها  .1

يسبق نشره، وأنه غير مقدم للنشر، ولن  النموذج؛ يُعدُّ تعهدًا من الباحث بأن البحث لم 

 .‎تحكيمه في المجلة يقدم للنشر في جهة أخرى حتى تنتهي إجراءات 

 رفضه. لهيئة التحرير في المجلة حق الفحص الأولي للبحث، وتقرير أهليته للتحكيم أو  .2

3. ‎وعند  البحث للنشر( يتم إرسال خطاب يفيد بـ )قبول البحث للنشر(،  في حال )قبول

 .)رفض نشر البحث يتم إرسال خطاب )اعتذار عن قبول النشر
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4. ‎ لا يجوز للباحث بعد نشر بحثه في المجلة نشره في وعاء آخر إلا بعد مضي أربع سنوات

 من نشر بحثه، وأن يشير إلى نشر بحثه في المجلة.

2.  ‎ في  )شروط النشر  ـبحثه إلى بريد المجلة مع نموذج التعهد يُعدُّ قبولًا بإرسال الباحث

 ). ‎المجلة

6.  ‎.لهيئة التحرير الحق في تحديد أولويات نشر البحوث‎  

7. ‎ الآراء الواردة في البحوث المنشورة تعبر عن وجهة نظر الباحثين فقط، ولا

  بالضرورة عن وجهة نظر المجلة. تعبر 

8. ‎ المعتمد في المجلة للمراجع الأجنبية هو نظام )جامعة شيكاغو(.التوثيق نظام 

9. ‎في حال نشر البحث ورقياً يمنح الباحث خمس مستلات للبحث المنشور‎ مع ملاحظة ،

 أن المجلة تعتمد حالياً سياسة النشر الإلكتروني.

 المحكمين. للمجلة حق الاعتذار عن البحث دون الإفصاح عن تقارير  .14

  ‎باسموطلبات الاشتراك جميع المراسلات 

 رئيس التحرير
 أ.د. مليحة بنت محمد القحطاني

 مدير التحرير
 وائل بن يحيى الجنيدي

‎:للمراسلة والاشتراكات‎ 
 ‎ :‎ sattamjournal@psau.edu.saالبريد الإلكتروني

 ‎ https://jias.psau.edu.saالموقع الإلكتروني: 

 4112887146‎الهاتف/ التحويلة: 

mailto:sattamjournal@psau.edu.sa.com
https://jias.psau.edu.sa/
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Journal the in controls Publication 

First: The nature of the published materials: 
The journal aims to provide an opportunity for researchers in all 

countries of the world to publish their scientific production in the fields of 

forensic sciences and the Arabic language. In which originality, novelty, 

scientific research ethics, and scientific methodology are available. 

  The journal publishes materials that have not been previously 

published in the Arabic language, and accepts materials in any of the 

following categories: original research, scientific reviews, abstracts of 

theses, and reports of conferences and seminars. 

Second: General Controls: 

1. The research should be original, well-oriented, and free from doctrinal 

and intellectual violations. 

2. The research should not be derived from a dissertation in which the 

researcher obtained an academic degree. 

3. The research should not have been previously published. 

4. The number of research pages should not exceed (40) pages, A4 size, 

including everything related to the research, and not less than (25) 

pages. 

5. The researcher attaches (4) copies of his research, as follows: 

 A copy of the research in which the researcher's data is complete in 

(word) format. 

 A copy of the research in which the researcher's data is complete in 

(pdf) format. 

 A copy of the research, devoid of all evidence of the researcher, in 

(word) format. 

 A copy of the research, devoid of all evidence of the researcher, in 

(pdf) format. 

6. The researcher fills out the undertaking to accept his research for 

arbitration after the approval of the editorial board. 

7. The page margins are 3 cm from all four directions, and the spacing is 

(single). 

8. The (Traditional Arabic) font is used for the Arabic language, size (18), 

size (14) for footnotes, and size (11) for tables and figures. 
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9. Times New Roman font is used for the English language, size (12) and 

size (10) for footnotes, tables and figures. 

10. The Quranic verses are written according to the electronic Quran of the 

King Fahd Complex for the Printing of the Holy Quran, size (16), in a 

plain, non-black color. 

11. The researcher should take care of the integrity of the research from 

linguistic and grammatical errors. 

Third: write the abstract. 

     The researcher should write an abstract of his research containing the 

following elements: 

1. The subject of the research. 

2. Research objectives. 

3. Research Methodology. 

4. The most important results without enumeration. 

5. The most important recommendations without enumeration. 

6. Keywords. 

7. The abstract should not exceed (200) words. 

8. Translating the abstract into English from an accredited center, with 

proof of translation attached. 

Fourth: Writing the search: 

     The researcher organizes his research according to the requirements of 

the scientific research method as follows: 

1. Writing an introduction containing: (the research topic, problem, limits, 

objectives, methodology, procedures, and research plan). 

2. Statement of previous studies, if any. 

3. Divide the research into sections according to the research plan so that 

they are interrelated. 

4. Writing the footnote shall be by mentioning the following: (the name of 

the book, the fame of the author, the part/page) according to the 

scientific method used in documenting Sharia and Arabic studies. 

      Example: Total Fatwas, Ibn Taymiyyah (8/ 777). 

 As for the Qur’anic verses, they are referred to in the text only by 

mentioning the name of the surah, followed by a colon, then the verse 

number, and they are in square brackets like this [Al-Baqara: 175] 
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5. The researcher documents the references at the end of his research 

according to the following system: 

a. If the reference is a book. 

The book’s name, the author’s nickname, his first name, the 

investigator’s name – if any – the edition, the place of publication, the 

publisher’s name, and the year of publication 

Example: Al-Jami Al-Sahih, Al-Tirmithi, Abu Issa Muhammad Bin Issa, 

investigation: Ahmed Shaker, ed: 2, Beirut, Dar Revival of Arab 

Heritage, 2004 AD. 

b. If the reference is a scientific thesis that has not been printed. 

The title of the thesis, then the last name, then the first name and the 

other names, then the type of the thesis (Master’s/PhD), then the place, 

then the college, then the university, then the year. 

Example: Doctrinal provisions related to coercion, Al-Junaidi, Wael 

Yahya, master's thesis, Saudi Arabia, College of Fundamentals of 

Religion, Imam Muhammad bin Saud Islamic University, 1437 AH. 

c. If the reference is an article in a journal. 

Title of the article, then the last name of the author, then the first name 

and other names, then the name of the periodical, then the place, then the 

volume or issue number, then the year of publication, then the page from 

p: ... to p: ... 

Example: Legal and Innovative Distress in YouTube, An Analytical 

Study, Al-Dhafiri, Turki Khaled, Prince Sattam Bin Abdulaziz 

University Journal, Vol. (1), 1437 AH, 155-184. 

6. The researcher takes into account the mention of some abbreviations for 

which there is no data in the reference, as follows: 

a. (D. M) without the place of publication. 

b. (D.N) without the name of the publisher. 

c. (d.i) without the edition number. 

d. (D.T) without the date of publication. 

Fifth: General Requirements: 

1. Sending the research to the journal's mail with filling out the form is a 

pledge from the researcher that the research has not been previously 

published, that it has not been submitted for publication, and will not be 

submitted for publication in another entity until its arbitration 

procedures are completed in the journal. 

2. The editorial board of the journal has the right to preliminary 
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examination of the research, and to decide whether or not it is eligible 

for arbitration. 

3. In the case of (accepting the research for publication), a letter will be 

sent stating (acceptance of the research for publication), and when 

refusing to publish the research, a letter (apology for accepting the 

publication) will be sent. 

4. It is not permissible for the researcher, after publishing his research in 

the journal, to publish it in another container, except after the lapse of 

four years from the publication of his research, and to refer to the 

publication of his research in the journal. 

5. The researcher sending his research to the journal's mail with the 

undertaking form is considered an acceptance of (the terms of 

publication in the journal). 

6. The editorial board has the right to set priorities for publishing 

research. 

7. The opinions contained in the published researches express the 

researchers' point of view only, and do not necessarily reflect the point 

of view of the journal. 

8. The documentation system adopted in the journal for foreign references 

is the (University of Chicago) system. 

9. In the event that the research is published, the researcher will be given 

(5) copies from the issue of the journal in which his research was 

published, Note that the journal currently adopts an electronic 

publishing policy. 

10. The journal has the right to apologize without disclosing the reports of 

the arbitrators. 

 

All correspondence and subscription requests are in the name of: 
Editor in Chief 

prof. Maleha Mohamed Al-Qahtani 

 Editorial Manager 

Wael yahia Junaidi 

       Correspondence and subscriptions: 

E-mail: sattamjournal@psau.edu.sa   
Website: https://jias.psau.edu.sa 

Ext:10115887146 

mailto:sattamjournal@psau.edu.sa
https://jias.psau.edu.sa/
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 الافتتاحية

 بسم الله الرحمن الرحيم
لام على رسول الله، وعلى آله وصحبه ومن والاه، أما لاة والسي  ،بعد الحمد لله، والصي

فيسرُّ مجلة العلوم الشرعية واللغة العربية أن تقدم لقرائها العدد الخامس عشر الذي 

يحوي دراسات متنوعة في مجالات العلوم الشرعية والعربية المتعددة، حيث يضم هذا العدد 

في تخصصات )القرآن وعلومه، العقيدة والمذاهب المعاصرة، السنة عشرة بحوث علمية 

النبوية وعلوم الحديث، الفقه الإسلامي، الأدب والنقد، النحو والصرف( أسهم بها 

 الباحثون الكرام في إثراء المكتبة الإسلامية والعربية بموضوعات جديرة بالاعتناء والاهتمًم.

دراسة وتحقيق كتاب ) ت شنيفُ  القرآن الكريم مجال علومحيث تضمن العدد الحالي في 

رز بالإجماع(، منظومة شعريَّة مع شرحها بقلم ناظمها ابن وهبان، جمع  
الأسمًع مـمًي في الـح 

بعة في ثمًنية أبواب،  اء السي وفي مجال السنة النبوية فيها النياظم مواضع  الإجماع مميا اتيفق  عليه القري

عين الأول: بحث يجمع )سؤالات الحافظ أبي عبد الله الذهبي يتضمن العدد موضووعلومها 

لأبي الحجاج المزي في الحديث، والرجال( المتعلقة بعلم الجرح والتعديل مع دراسة تلك 

الأسئلة والأجوبة والتعليق عليها، والثاني دراسة تحليلية لـ)مقولة الإمام أحمد بن حنبل: 

وتحرير مراد الإمام أحمد بن  ("لملاحم، والتفسيرثلاثة كتب ليس لها أصول: المغازي، وا"

يقدم هذا  المعاصرة وفي مجال العقيدة والمذاهبحنبل ، ومناقشة مزاعم المستشرقين حيالها. 

العدد دراسةً استقرائية تحليلية حول )الأجناس التي يمكن أن تتحقق فيها الصحبة بين 

الإنسان وغيره، وأهم المسائل العقدية المتعلقة بمصاحبة الإنسان لغير بني جنسه(، كمً عرض 

في هذا المجال بحثا حول )التأصيل الشرعي للأمن الفكري وأثر الجامعات السعودية في 

والخلفاء الراشدين، وتناول العدد  زه( تطبيقات الأمن الفكري في عصر النبي تعزي
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حيث يقدم العدد بحثا يناقش: )حكم أكل الذهب( مما   في أبواب الفقه الإسلاميموضعين 

يوضع على الطعام أو الشراب من غير حاجة أو ضرورة ، ويقدم دراسة تأصيلية حول 

 وفي الفقه المقارنلأحوال والحكم مع تقديم المعالجة. )تعطيل الناظر  للوقف( الأسباب وا

يقدم العدد بحثا حول معنى )القيافة في الأموال وتطبيقاتها الفقهية والقضائية( ومذاهب 

 الفقهاء فيها 

يقدم العدد دراسة نحوية وصفيية استقرائيية، حول )المواضع اللغة العربية وفي علوم 

التي اجتمعت فيها مخالفتان للحكم، أو القياس، أو الباب، ونحو ذلك في كتاب سيبويه 

وظهر فيها توظيف سيبويه المخالفة الأولى كعلة للمخالفة الثانية( ويختم بدراسة نقدية 

عاني شعر المتنبي(، من خلال مقاربات ابن يكشف فيها الباحث عن )دور السياق في توجيه م

معقل لتفسيراتها لدى أبرز الشراح لديوان المتنبي، وما يعكسه مجمل نقده على مستوى النظرية 

 النقدية القديمة. 

اء  وتأمل هيئة تحرير المجلة أن تقدم بحوث هذا العدد إضافة علمية قيمة للقري

 والمهتمين.

 جهودهم المميزة، وتبار  لهم إنجازهم العلمي، وتقدم شكرها الجزيل للباحثين على

 وتدعو إلى مواصلة الإنجاز والاستزادة من فنون العلم النافع بحثا ودراسة وعملا مثمرا.

 سائلين الله للجميع التوفيق لما يحب ويرضى،

 رئيسة التحرير 

 أ. د. مليحة بنت محمد القحطاني 
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Editorial 

In the name of Allah, the most gracious, the most merciful Praise be to 

Allah, Lord of the worlds, and prayers and peace be upon the best of 

messengers, his family, and all of his companions. As for what follows,, 

The Journal of Islamic Sciences and Arabic Language is pleased to 

present to its readers the fifteenth issue of its publications, full of multiple 

studies in the broad fields of Islamic and Arabic sciences. This issue 

includes ten scientific research in the specializations of (Qur’an and its 

sciences, Faith and contemporary doctrines, the Sunnah of the Prophet and 

hadith sciences, Islamic jurisprudence, literature and criticism, grammar and 

morphology) contributed by distinguished researchers to enrich the Islamic 

and Arabic library with topics worthy of Care and attention. 

The current issue deals with the study and investigation of the book 

(Explanation of the degrading of hearing from what is in the score by 

consensus), a poetic system with its explanation by its compiler Ibn 

Wahban, in which the compiler collected the points of consensus from what 

the seven reciters agreed upon in eight chapters, and in the field of Sunnah 

of the Prophet and its sciences, he addresses The issue has two topics: the 

first: a research that brings together (the questions of Al-Hafiz Abu 

Abdullah Al-Dhahabi to Abu Al-Hajjaj Al-Mizzi in Hadith, and Al-Rijal) 

related to the science of jarh and modification with a study of those 

questions and answers and commentary on them, and the second is an 

analytical study of (Imam Ahmad ibn Hanbal’s saying: “Three books have 

no origins: battles, epics, and interpretation“. Conquests, epics, and 

interpretation.” Editing the meaning of Imam Ahmad ibn Hanbal, and 

discussing the claims of Orientalists regarding it. In the field of Faith and 

contemporary doctrines, this issue presents an inductive and analytical study 

on (the races in which companionship between a person and others can be 

achieved, and the most important doctrinal issues related to a a person's 

company with people other than his or her gender). It also dealt in this field 

with research on (the legal foundation of intellectual security and the impact 

of Saudi universities). In its enhancement applications of intellectual 

security in the era of the Prophet, peace and blessings of God be upon him, 

and the Rightly Guided Caliphs, and the issue addresses two topics in the 

chapters of Islamic jurisprudence. The issue presents research that discusses: 

(the ruling on eating gold) which is put on food or drink without need or 

necessity, and presents a fundamental study on (the obstruction of the waqf 
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by the administrator. Reasons, conditions, and ruling, along with providing 

treatment. In comparative jurisprudence, the issue presents research on the 

meaning of (Qiyafa in money and its jurisprudential and judicial 

applications) and the doctrines of jurists regarding it. 

In the sciences of the Arabic language, the issue presents a descriptive, 

inductive grammatical study on (the places in which two violations of  

a ruling, analogy, or chapter, and the like, came together in Sibawayh’s 

book, and in which Sibawayh appeared to use the first violation as a reason 

for the second violation) and concludes with a critical study in which the 

researcher reveals (the role of The context in directing the meanings of Al-

Mutanabbi’s poetry), through Ibn Maqil’s approaches to its interpretations 

among the most prominent commentators of Al-Mutanabbi’s poetry, and 

what his overall criticism reflects at the level of ancient critical theory. 

The journal editorial board hopes that the production of this issue will 

be a blessing and benefit to readers, researchers, and those interested. 

They extend Their sincere thanks to the researchers for their 

distinguished efforts, congratulates them on their scientific achievement, 

and calls for continued achievement and increase in the arts of beneficial 

science through research, study and fruitful work.  

We ask Allah for success and guidance. 

 Editor in Chief 

 prof. Maleha Mohamed Al-Qahtani 

 

 

 

 

 

 

 

 


